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§  1  

Anmälningar 
Inga anmälningar till detta sammanträde. 

 

- - - - - 
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§  2 KFKS-2024-00021 

Kommunfullmäktiges särskilda uppdrag till 
kommunstyrelsen 2024 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande. 

Kommunstyrelsen noterar informationen och ställer sig bakom den föreslagna hanteringen 
av de särskilda uppdragen för 2024. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunfullmäktige har i samband med mål och budget 2024–2026 gett kommunstyrelsen 
3 särskilda uppdrag under 2024. I detta ärende redovisar stadsledningskontoret en struktur 
för hantering av respektive särskilt uppdrag. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 9 januari 2024 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 
ledningsstaben m.fl. – och fann att arbetsutskottet hade beslutat i enlighet med detta 
förslag. 

Protokollsanteckning 
Alena Jukic lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet välkomnar kommunstyrelsens särskilda uppdrag under 2024 gällande 
uppföljning och utvärdering av hyresmodellen som beslutades om 2021 och uppdraget att 
utvärderingen vid behov ska föreslå förändringar. Vänsterpartiet har länge påpekat att 
hyresmodellen är bristfällig och drabbar framför allt verksamheter som får orimliga 
hyreskostnader som inte täcks av tex de checkar som kommunen tillhandhåller.  

Vänsterpartiet välkomnar även kommunstyrelsens särskilda uppdrag tillsammans med 
fritidsnämnden och kulturnämnden gällande uppföljningen av skollokaler och hur dessa 
kan användas under icke skoltid samt uppdraget gällande uppföljningen om riktlinjerna för 
ökat samutnyttjande av lokaler leder till just ökat samnyttjanden. Flera lokala föreningar har 
uttryckt behovet av lånelokaler till rimliga priser vid större turneringar och aktiviteter. 
Något som skollokaler skulle kunna erbjuda. Det är viktigt att de riktlinjer som tas av 
kommunstyrelsen också uppfyller de behov som finns bland föreningar.  
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När det gäller det sista särskilda uppdraget så är Vänsterpartiet kritiska då verksamhet inom 
kulturnämnden och nämnden för arbete och försörjning, socialnämnden, 
utbildningsnämnden och äldrenämnden inte bör motiveras av bonusar. Att utreda om 
kundvalen bör kompletteras med någon form av bonus för att stimulera hög kvalitet i 
verksamheten och hur det i så fall ska kunna utformas för respektive kundval är inte 
relevant då Vänsterpartiet menar att verksamheten från början ska ha rätt förutsättningar 
för hög kvalitet. Dessa förutsättningar är bland annat pris och lönekompensation och en 
hållbar och rimlig budget utan besparingskrav, något som idag inte gäller för något av de 
föreslagna nämnderna.”  
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet: 
”I uppföljningen av hyresmodellen är det viktigt att även få med förskolor och skolors 
(inklusive fritids) nyttjande av skolans idrottslokaler, något som är del av den politiska 
överenskommelsen efter Miljöpartiets krav. Internhyran får inte slå mot nyttjandet av 
lokalerna och barns och ungas möjlighet till rörelse och hälsa. Flexibla lokaler som också 
kan nyttjas av civilsamhället måste vara en tydlig ledstjärna och vi behöver en hyresmodell 
som inte går ut över barns rörelse och rätt till meningsfull fritidstid.” 
 

- - - - - 
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§  3 KFKS-2024-00026 

Medlemskap i räddningstjänst samt ny förbundsordning 
för Södertörns brandförsvarsförbund 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott överlämnar ärendet till kommunstyrelsen utan eget 
ställningstagande 

Sammanfattning av ärendet 
Enligt 3 kap. 7 § lagen (2003:778) om skydd mot olyckor ska en kommun ansvara för 
räddningstjänst inom kommunen. Det är vanligt att flera kommuner går ihop i ett 
kommunalförbund för att lösa de uppgifter som ankommer på en räddningstjänst. Nacka 
kommun är sedan 2010 medlem i Södertörns brandförsvarsförbund tillsammans med 
Botkyrka, Ekerö, Haninge, Huddinge, Nykvarn, Nynäshamn, Salem, Södertälje och Tyresö 
kommun. 

Under 2022 gav Södertörns brandförsvarsförbund ett utredningsuppdrag, en översyn, till 
Lena Dahlstedt på Dahlstedts Utveckling AB. Syftet med översynen var att utforma en ny 
modern förbundsordning och styrmodell som på ett tydligt sätt uttrycker det uppdrag och 
det ansvar medlemskommunerna överlåter till förbundet. Översynen redovisades i en 
slutrapport 2022-11-30 där det ges ett förslag till ny förbundsordning inklusive förslag till 
ny finansieringsmodell samt utkast till överenskommelse mellan medlemskommunerna och 
förbundet (se bilaga 1).  

Jämfört med övriga medlemskommuner i Södertörns brandförsvarsförbund har Nacka den 
lägsta kostnaden per invånare. Förslag på ny finansieringsmodell innebär att Nacka 
kommuns nuvarande medlemsavgift i Södertörns brandförsvarsförbund kraftigt kommer 
att höjas. Stadsledningskontoret har därmed initierat bilagda utredning med konsekvenser 
av ett byte av räddningstjänst från Södertörns Brandförsvarsförbund till Storstockholms 
Brandförsvar.  

Den 12 januari 2023 inkom från Södertörns brandförsvarsförbund förslag till ny 
förbundsordning och reglementen, som Nacka kommun ska ta ställning till (se bilaga 2 och 
3). Den stora förändringen i förslaget till förbundsordning är ny finansieringsmodell.  

Förslaget på finansieringsmodell i Södertörns brandförsvarsförbund innebär ökade 
kostnader på i storleksordningen 16,6 miljoner kronor per år (2024) för Nacka kommun 
jämfört med idag. Om ett byte skulle ske till Storstockholms brandförsvar blir 
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kostnadsökningen i storleksordningen 8,4 miljoner kronor jämfört med idag, det vill säga 
en skillnad på 8,2 miljoner kronor per år. 

De båda räddningstjänstförbunden bedöms i princip som likvärdiga avseende förmåga och 
i utförandet av sitt uppdrag. Det finns dock ett antal skillnader som vidare beskrivs i 
utredningen. Båda räddningstjänsterna har en ambitiös agenda för framtiden, bedöms ha 
hög kvalitet och driver utveckling inom en rad områden, både i respektive förbund och 
nationellt. 

Utifrån resultatet i utredningen, främst baserat på den ekonomiska skillnaden, föreslår 
stadsledningskontorets att Nacka kommun inleda förhandlingar om ett utträde ur 
Södertörns brandförsvarsförbund och att kommunen inleder förhandlingar om inträde i 
kommunalförbundet Storstockholms brandförbund. 

Det innebär också att Nacka kommun i dagsläget inte kan godkänna den nya 
förbundsordningen och föreslagna reglementen i Södertörns brandförsvarsförbund. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 18 januari 2024 
 
Bilaga 1 Utredning om medlemskap i räddningstjänst daterad den 10 januari 2024 

1.1 Dahlstedt Utveckling AB slutrapport SBFF inklusive underbilagor 
1.2 Södertörns brandförsvarsförbunds förbundsordning 2021 
1.3 Södertörns brandförsvarsförbunds årsredovisning 2022 
1.4 Södertörns brandförsvarsförbund i Nacka kommun 
1.5 Storsthlms brandförsvars förbundsordning 
1.6 Storsthlms brandförsvars årsredovisning 2022 
1.7 Slutrapport genomlysning Storsthlms brandförsvar 2019 
1.8 PM Nacka och medlemsavgift till Södertörns brandförsvarsförbund 
1.9 Övriga larmtjänster Södertörns brandförsvarsförbund 

Bilaga 2 Protokollsutdrag från SBFF 2023-12-15 § 66 Ny förbundsordning 
Bilaga 3 Tjänsteutlåtande Södertörns brandförsvarsförbund den 5 december 2023 
 3.1       Ny förbundsordning 
 3.2       Nytt reglemente för direktionen 
 3.3       Nytt reglemente för revisionen 
 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) att ärendet 
överlämnas till kommunstyrelsen utan eget ställningstagande. 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – förslaget från 
stadsledningskontoret m.fl. och förslaget från Mats Gerdau (M). 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att arbetsutskottet beslutat enligt 
förslaget från Mats Gerdau (M).  

- - - - - 
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§  4 KFKS-2023-01037 

Datadelningsavtal för personuppgiftsbehandling inom 
ramen för den regionala energi- och klimatrådgivningen 
i Stockholms län 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande. 

Kommunstyrelsen ingår datadelningsavtalet för personuppgiftsbehandling inom ramen för 
den regionala energi- och klimatrådgivningen i Stockholms län i enlighet med bilaga 1 till 
tjänsteskrivelse daterad den 19 december 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun ingår i ett samarbete för energi- och klimatrådgivning i Stockholms län. 
Inom samverkan har ett datadelningsavtal tagits fram gällande personuppgiftbehandling 
inom ramen för samarbetet.  

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad 19 december 2023 

Bilaga 1 Datadelningsavtal Energi- och klimatrådgivningen 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från enheten 
för strategiskt miljöarbete – och fann att arbetsutskottet hade beslutat i enlighet med detta 
förslag. 

 

- - - - - 
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§  5 KFKS-2023-01262 

Samråd nya avfallsföreskrifter Nacka kommun 
Yttrande till Nacka vatten och avfall AB 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande.  

1. Kommunstyrelsen antar juridik- och kanslistabens förslag till yttrande enligt bilaga 4 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 9 januari 2024.  

2. Beslutet justeras i omedelbar anslutning till sammanträdet. 

Sammanfattning av ärendet 
Från den 1 januari 2024 tar kommunerna över ansvaret för insamling av förpackningar från 
hushåll via återvinningsstationer. Ett förslag till reviderade avfallsföreskrifter i Nacka 
kommun har tagits fram. Avfallsföreskrifterna anger hur det kommunala avfallet ska 
hanteras. Bakgrunden till behovet av revidering är bland annat ändringar i lagstiftningen 
gällande kommunalt insamlingsansvar för förpackningsavfall från hushåll. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse den 16 januari 2024 

1. Avfallsföreskrifter samrådsversion 

2. Protokollsutdrag från kommunstyrelsens miljöutskotts sammanträde den 16 januari 2024    

3. Synpunkter från kommunstyrelsens miljöutskott 

4. Juridik- och kanslistabens förslag till yttrande 

Yrkanden 
Ordförande meddelar en redaktionell ändring i yttrandet, första stycket, där 
”kommunstyrelsens miljöutskott” ändras till ”kommunstyrelsen”.  

 

Mikael Carlsson (NL) yrkade bifall till förslaget från juridik- och kanslistaben. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från juridik- 
och kanslistaben – och fann att arbetsutskottet hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
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Protokollsanteckning 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan är positiva till att kommunens invånare får bättre förutsättningar till sortering 
av sitt avfall genom de nya avfallsföreskrifterna. Nackalistan tycker det är bra att man 
undviker backning då det kan innebära farliga situationer. Vi tycker att det är viktigt att 
man där så är lämpligt och genomförbart anpassar vägarna men är också öppna för att en 
viss justering av fordonsflottan kan ske så att man anpassar dem efter områdets 
förutsättningar.” 
 
- - - - - 
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§  6 KFKS-2023-01120 

Remiss - Länsstyrelsen i Stockholms läns 
sammanställning över vägar och vissa lokala 
trafikföreskrifter inom Stockholms län  
Yttrande till Länsstyrelsen i Stockholms län 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande. 

1. Kommunstyrelsen antar juridik- och kanslistabens förslag till yttrande enligt bilaga 2 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 18 januari 2024. 

2. Beslutet justeras i omedelbar anslutning till sammanträdet. 

Sammanfattning av ärendet 
Länsstyrelsen i Stockholms län upprättar varje år en sammanställning över allmänna vägar 
och andra viktigare vägar samt vissa lokala trafikföreskrifter inom Stockholms län i enlighet 
med 13 kap. 1 § trafikförordningen (1998:1276). Nacka kommun har fått 
sammanställningen på remiss och har möjlighet att begära ändring av uppgifterna i 
sammanställningen. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 18 januari 2024 

Bilaga 1. Länsstyrelsen i Stockholms läns sammanställning över vägar och vissa lokala 
trafikföreskrifter inom Stockholms län 

Bilaga 2. Juridik- och kanslistabens förslag till yttrande  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från juridik- 
och kanslistaben – och fann att arbetsutskottet hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

 

- - - - - 
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§  7 KFKS-2023-01078 

Remiss - Övergångsrestriktioner - ökat förtroende för 
offentlig verksamhet  
Yttrande till Finansdepartementet 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande.  

Kommunstyrelsen antar juridik- och kanslistabens förslag till yttrande enligt bilaga 2 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 27 december 2023.  

Sammanfattning av ärendet 
Utredningen om övergångsrestriktioner i offentlig verksamhet har överlämnat betänkandet 
Övergångsrestriktioner – ökat förtroende för offentlig verksamhet (SOU 2023:45) till 
regeringen. Betänkandet är nu ute på remiss och Nacka kommun är remissinstans.  

Utredningen har haft i uppdrag att utvärdera Lagen (2018:676) om restriktioner vid 
statsråds och statssekreterares övergång till annan än statlig verksamhet (restriktionslagen) 
och samtidigt ta ställning till ett antal ytterligare frågeställningar.  

Utredningen föreslår en ny lag som ersätter restriktionslagen. Lagen föreslås träda i kraft 
den 1 januari 2025.  

Av förslaget till den nya lagen framgår att kommuner, regioner och kommunalförbund har 
möjlighet att välja om lagen ska tillämpas i den kommunala verksamheten.  

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 27 december 2023 

Bilaga 1 - Utdrag ur betänkandet Övergångsrestriktioner – ökat förtroende för offentlig 
verksamhet - Sammanfattning och författningsförslag 

Bilaga 2 - Juridik- och kanslistabens förslag till yttrande  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från juridik- 
och kanslistaben – och fann att arbetsutskottet hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

- - - - - 
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§  8 KFKS-2023-01236 

Remiss -  Ett förtydligat brottsförebyggande ansvar för 
socialnämnden (S2023/03181) 
Yttrande till Socialdepartementet  
 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta följande.  

Kommunstyrelsen antar juridik- och kanslistabens förslag på yttrande enligt bilaga 4 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 10 januari 2024.  

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun har fått promemorian om ett förtydligat brottsförebyggande ansvar för 
socialnämnden på remiss och ska svara på den senast den 28 februari 2024.  

I remissen föreslås förändringar i socialtjänstlagen (2001:453), SoL, som innebär att 
socialnämnden ska arbeta för att förebygga och motverka kriminalitet och att nämnden ska 
arbeta aktivt för att förebygga och motverka kriminalitet bland barn och unga. De nya 
skrivningarna i lagen får karaktär av en ramlag som ger utrymme att anpassa arbetet efter 
vad som är lämpligt utifrån kommunens lokala förutsättningar. Arbetet ska dock bedrivas 
utifrån bästa tillgängliga kunskap och manualbaserade metoder ska användas i större 
utsträckning än idag. 

Det finns inget förslag om när lagändringarna ska träda i kraft, utan det kommer samordnas 
med tidpunkten för de lagändringar som föreslås i betänkandet En hållbar socialtjänst – En 
ny socialtjänstlag (SOU 2020:47).   

Enligt förslaget till yttrande är Nacka kommun positiv till de förslag som läggs och delar 
regeringens bild av de problem som beskrivs. Kommunen saknar dock en djupare analys 
och diskussion kring innebörden av det allmänna brottsförebyggande arbetet. Mot 
bakgrund av att det saknas närmare redovisning av uppskattade kostnader för kommunen, 
är det tveksamt om kostnaderna blir så marginella som regeringen förutser, även sett på 
lång sikt. Om förslagen innebär kostnader för kommunerna så bör kommunerna 
kompenseras för dessa kostnader. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse den 10 januari 2024 

1. Utdrag ur promemorian - Sammanfattning och författningsförslag 

2. Ordförandebeslut från den socialnämnden den 9 januari 2024.    



 
17 (29) 

 23 januari 2024 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

3. Synpunkter från socialnämnden.  

4. Juridik- och kanslistabens förslag till yttrande 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från juridik- 
och kanslistaben – och fann att arbetsutskottet hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckning 
Filip Wiljander lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
Det behövs nya lösningar för ett Nacka där vi tar hand om varandra. En av den 
moderatledda regeringens viktigaste uppgifter är att trycka tillbaka brottsligheten och 
gängkriminalitet. Lika viktigt är det då att också satsa på det förebyggande och 
brottsförebyggande arbetet. Idag finns det barn som är så unga som tio år som dras in i 
gängkriminalitet. Så kan vi inte längre ha det. Inget barn ska fara illa. Alla barn ska ha rätt 
till en trygg och ljus framtid.  

Socialtjänsten är samhällets yttersta skyddsnät och ska fånga upp barn och unga som 
riskerar att fara illa. Därför välkomnar vi att den moderatledda regeringen är i full fart med 
paradigmskiftet inom socialtjänsten, med en reformering av socialtjänstlagen så att 
kommunernas förebyggande och brottsförebyggande arbete förstärks. Det blir ett tydligare 
fokus på förebyggande, proaktiva insatser i stället för reaktiva insatser när det redan gått för 
långt. Det är bra för ett Nacka där vi tar hand om varandra. 

Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker att det yttrande som Nacka kommun lämnar i denna fråga är bra, vi 
hade dock gärna sett att man använt sig mer av det yttrande som Socialnämnden arbetet 
fram som i vårt tycker är aningen vassare.”  
Alena Jukic lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är positiva till remissen som föreslår förändringar i socialtjänstlagen 
(2001:453), SoL, som innebär att socialnämnden ska arbeta för att förebygga och motverka 
kriminalitet och att nämnden ska arbeta aktivt för att förebygga och motverka kriminalitet 
bland barn och unga. Det förebyggande arbetet behöver lyftas och förstärkas då det 
generellt idag satsas för lite på den typen av insatser. Nacka är inget undantag då det gärna 
lyfts hur viktigt det är med polisnärvaro och kameraövervakning, men mycket mindre kring 
de insatser som bland annat socialnämnden skulle kunna göra i ett tidigt skede.  
En kommun som Nacka som i flera år redovisat stora budgetöverskott bör också rimligtvis 
kunna täcka en hel del kostnader redan idag när det gäller förebyggande arbete bland barn 
och unga.” 
 

- - - - - 
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§  9 KFKS-2023-00888 

Motion - Utred möjligheten att införa närvaroteam som 
stöttar Nackas skolor i arbetet med elever med hög 
problematisk skolfrånvaro 
Inkom den 14 september 2023 av Henrik Frank, Andreas 
Andersson m.fl. (S) 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande.  

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

Kommunfullmäktige noterar att skolorna enligt lag är skyldiga att utreda elever med längre 
eller upprepad frånvaro och rapportera detta till sin huvudman, som därefter ska rapportera 
detta till kommunen. Utbildningsenheten har tagit fram ett digitalt verktyg som underlättar 
huvudmännens rapportering. Tydliga fakta om frånvaron behövs för att kunna analysera 
orsakerna så att skolorna ska kunna genomföra rätt åtgärder. Därför har 
utbildningsnämnden gett uppdrag kring detta. Kommunfullmäktige noterar att det är upp 
till respektive huvudman att besluta om hur arbetet med att minska frånvaron/öka 
närvaron ska bedrivas. 

Kommunfullmäktige noterar vidare att det i mål och budget för 2024 finns med resurser 
för ett nytt pilotprojekt att skapa ett skolsocialt team, vars syfte är att bättre nå elever med 
problematisk skolfrånvaro som riskerar att dras in i kriminella gäng.  

Med detta är motionen färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
I motionen lyfts att skolfrånvaron ökar i landet och att det är en angelägen och viktig fråga. 
Motionärerna föreslår att utbildningsnämnden ges i uppdrag att utreda om ett närvaroteam 
kan vara en lösning för att stötta skolorna i kommunen i arbetet med elever som har hög 
problematisk skolfrånvaro.  

Motionen har beretts av utbildningsnämnden varefter synpunkter har inhämtats från 
välfärd skola. Kommunstyrelsens arbetsutskott bereder ärendet till kommunstyrelsen. 
Förslaget i motionen kommer sedan slutligen beslutas av kommunfullmäktige. 

Ansvarsförhållandena för samtliga inblandade i en elevs frånvaroproblematik, från 
vårdnadshavare till rektor, huvudman och hemkommun är reglerat i skollagen. Det åligger 
redan huvudmän och hemkommun att vidta insatser och åtgärder för att se till hur elever 
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fullgör sin skolplikt. Det ligger dock inom varje huvudmans ansvarsområde att själv besluta 
om hur detta arbete ska utföras i praktiken. Det arbete som pågår är prioriterat och fortsatt 
utveckling av samarbetet är viktigt för att alla elever ska fullgöra sin skolgång. Inom de 
kommunala skolorna i Nacka sker i första hand arbetet för att säkerställa elevers närvaro på 
skolan, nära eleven. Skolans rektor, pedagoger och personer inom elevhälsan ansvarar för 
att ta fram stöd och åtgärder för att eleven ska komma tillbaka till skolan och kunna 
genomföra sin skolgång. Utöver det arbete och den kompetens som finns på respektive 
skola så finns möjlighet för de kommunala skolorna att få stöd och handledning från barn- 
och elevhälsans stödteam, där specialpedagoger och logopeder ingår. Närvaroteam kan vara 
ett alternativ som fungerar bra för vissa huvudmän medan andra huvudmän kan, utifrån sin 
analys av arbetet att främja skolnärvaro, besluta om andra insatser för hur man organiserar 
arbetet med att elever ska fullgöra sin skolplikt.  

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse daterad den 6 december 2023 

Bilaga 1 Motionen 

Bilaga 2 Protokollsutdrag UBN 2023-12-05 § 73 (UBN-2023-00241) 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Emma Eide (C), Gunilla Grudevall-Steen 
(L) och Karin Teljstedt (KD), bifall till eget förslag enligt följande: 

”Att kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att kommunstyrelsen beslutar.  

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande.  

Kommunfullmäktige noterar att skolorna enligt lag är skyldiga att utreda elever med längre 
eller upprepad frånvaro och rapportera detta till sin huvudman, som därefter ska rapportera 
detta till kommunen. Utbildningsenheten har tagit fram ett digitalt verktyg som underlättar 
huvudmännens rapportering. Tydliga fakta om frånvaron behövs för att kunna analysera 
orsakerna så att skolorna ska kunna genomföra rätt åtgärder. Därför har 
utbildningsnämnden gett uppdrag kring detta. Kommunfullmäktige noterar att det är upp 
till respektive huvudman att besluta om hur arbetet med att minska frånvaron/öka 
närvaron ska bedrivas. 

Kommunfullmäktige noterar vidare att det i mål och budget för 2024 finns med resurser 
för ett nytt pilotprojekt att skapa ett skolsocialt team, vars syfte är att bättre nå elever med 
problematisk skolfrånvaro som riskerar att dras in i kriminella gäng.  

Med detta är motionen färdigbehandlad.” 
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Andreas Andersson (S) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL), bifall till 
förslagen i motionen. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns tre förslag till beslut – förslaget från juridik- och 
kanslistaben, förslaget från Mats Gerdau (M) och förslaget från Andreas Andersson (S). 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att arbetsutskottet beslutat enligt 
förslaget från Mats Gerdau (M).  

Reservationer 
Andreas Andersson reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna. 

Protokollsanteckning 
Alena Jukic lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är positiva till motionen och lägger samma protokollsanteckning som i 
utbildningsnämnden. Skolan är en av samhällets viktigaste pelare. Frånvaro från 
undervisningen kan leda till att individen inte utvecklas i den riktning som förväntas, vilket 
kan medföra omedelbara/kortsiktiga problem och i värsta fall oönskade framtida beteende 
som kan ha allvarliga konsekvenser för individen och samhället. Enligt Skolverket ska 
skolor ”arbeta aktivt med att främja närvaro och förebygga och åtgärda frånvaro”. I Nacka 
visar statistiken att en tredjedel av eleverna har över 15% frånvaro, alltså problematisk 
frånvaro, på gymnasienivå. Det finns dock ingen statistik för frånvaro i de kommunala 
grundskolorna. Grundskolan, som är den nivå elever först kommer till i skolsystemet ska ge 
våra barn redskapen de behöver för att ta ansvar och hitta sin plats i den breda 
gemenskapen. Närvaro i undervisningen är därmed en avgörande faktor för en lyckad 
skolgång och en framgångsrik tillvaro. Det är därmed av stor vikt att kommunen ska ha 
tillgång till en tydlig och överskådlig bild över skolfrånvaron i kommunen. Även om det är 
huvudmannens ansvar att kontrollera och följa upp enskilda elevers frånvaro har 
kommunen i egenskap av huvudman och/eller finansiär ett bredare ansvar för att alla 
skolor i kommunen ska fungera bra. Vi tycker därför att Socialdemokraternas förslag att ge 
UBN i uppdrag att utreda huruvida ett närvaroteam kan vara till hjälp att stötta skolorna i 
kommunen med elever som har hög problematisk frånvaro är både angeläget och 
välkommet.” 

- - - - - 
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§  10 KFKS-2023-00949 

Politikerinitiativ - Nackas anställda ska inte tvingas 
anmäla papperslösa  
 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande. 
 

1. Kommunstyrelsen beslutar att Stadsledningskontoret får i uppdrag att snarast 
tillskriva regeringen och utredaren om att skolpersonal och vårdpersonal måste 
undantas från informationsplikten. 

2. Kommunstyrelsen beslutar att Nacka kommun tar ställning emot informationsplikt 
för personal inom skola, vård och omsorg. 

Sammanfattning av ärendet 
I politikerinitiativet föreslås att stadsledningskontoret får i uppdrag att snarast tillskriva 
regeringen och utredaren om att skolpersonal och vårdpersonal måste undantas från 
informationsplikten. I politikerinitiativet föreslås även att Nacka kommun tar ställning mot 
informationsplikt för personal inom skola, vård och omsorg.  

Regeringen beslutade den 30 juni 2022 om kommittédirektiv avseende åtgärder för att 
stärka återvändandeverksamheten (dir. Ju 2022:91). Enligt direktivet ska en särskild 
utredare se över delar av regelverket kopplat till återvändande och föreslå åtgärder i syfte 
att stärka återvändandeverksamheten för den som har ett verkställbart beslut om avvisning 
eller utvisning. Utifrån ett tilläggsdirektiv (dir. Ju 2023:126) till utredningen ska utredaren 
nu även bland annat lämna förslag på ett utökat informationsutbyte mellan myndigheter i 
syfte att stärka arbetet med verkställighet och försvåra möjligheterna att leva i landet utan 
tillstånd. Utifrån tilläggsdirektivet förlängs utredningstiden vilket innebär att uppdraget nu 
ska redovisas senast den 30 september 2024.   

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse den 15 januari 2024 

Bilaga 1. Politikerinitiativet  

Yrkanden 
Emma Eide (C) yrkade, med instämmande av Gunilla Grudevall-Steen (L), Johanna Kvist 
(S) och Mikael Carlsson (NL), att kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att 
kommunstyrelsen beslutar enligt förslagen i politikerinitiativet, enligt följande:  
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”Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande. 
 

1. Kommunstyrelsen beslutar att Stadsledningskontoret får i uppdrag att snarast 
tillskriva regeringen och utredaren om att skolpersonal och vårdpersonal måste 
undantas från informationsplikten. 

2. Kommunstyrelsen beslutar att Nacka kommun tar ställning emot informationsplikt 
för personal inom skola, vård och omsorg.” 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – förslaget från juridik- och 
kanslistaben och förslaget från Emma Eide (C). Ordföranden ställde förslagen mot 
varandra och fann att arbetsutskottet beslutat enligt förslaget från Emma Eide (C). 

Protokollsanteckning 
Filip Wiljander lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”För oss är det viktigt att komma till rätta med det enorma skuggsamhälle som vuxit fram i 
Sverige, med 100 000 personer som är här olagligt och utan flyktingstatus. I politiken är det 
sällan svart eller vitt och vi tycker att det är viktigt att man som förtroendevald kan se 
bortom den överdrivna retoriken som vissa har. Tyvärr är synpunkter på innehållet i en 
utredning om informationsplikt som ännu ingen har sett ett exempel på när det inte sker. 
Det är inte seriöst och handlar tyvärr mer om att plocka politiska poänger än att faktiskt 
vilja lösa de stora problem som finns. I alla andra fall väntar man tills utredaren har 
presenterat sitt förslag, innan man lämnar synpunkter, och det bör man göra även i detta 
fall. 
  
Bakgrunden till ärendet är att riksdagen under förra mandatperioden uppdrog åt regeringen 
att tillsätta en utredning om att se över vilka skyldigheter svenska myndigheter ska ha att 
underrätta polisen om de upptäcker att en person befinner sig i landet olagligt. Bakom detta 
beslut stod S, C, M, KD, L, och SD. Bara MP och V var mot. Dåvarande S-regering tillsatte 
utredningen och den nya M-L-KD-regeringen gav samma utredning tilläggsdirektiv om att 
man bör pröva om att det också ska gälla skolpersonal och vårdpersonal, i så fall i vilka 
situationer, och samtidigt utreda om det ska finnas undantag. 
  
Frågan är mer komplex än vad somliga vill låta påskina. För det första finns det ett stort 
antal lagar i dag som innebär att man kan tvingas rapportera om utlänningar som befinner 
sig olovligen i landet, och som med en inskränkning inte kommer kunna tillämpas. Det är 
lagar som Lex Sarah, Lex Mariah, anmälningsskyldighet vid oro för barn, 
underrättelseskyldighet vid felaktiga utbetalningar från välfärdssystemen, folkbokföring, F-
skatt och arbetsförmedling, anmälningsplikt enligt vapenlagen och anmälningsplikt i 
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smittskyddslagen. Många lagar som vi i Moderaterna tycker är bra att de finns och 
tillämpas. 
  
För det andra, en stor del av svensk brottsbekämpning handlar om informationsutbyte 
myndigheter emellan. Vi förväntar oss att myndigheter pratar med varandra om kriminalitet 
de upptäcker, och då är det inte självklart att kommunens medarbetare i alla situationer ska 
undantas, medan andra myndigheter förväntas bidra. Arbetet med att bekämpa kriminalitet 
gör vi tillsammans. Det finns gott om exempel på människor som varit här olagligt, som 
varit i kontakt med kommunala myndigheter, och som sedan begått allvarlig brottslighet.  
  
För det tredje, det är svårt att ta påståendet om ett annalkande angiverisamhälle seriöst när 
denna informationsplikt fanns i Sverige fram till 2013. Till dess var bl.a. skolor och 
socialtjänst skyldiga att meddela polisen om de fick kännedom om att en utländsk person 
uppehöll sig i Sverige utan tillstånd.  Men det är nog få som skulle vilja påstå att Sverige var 
ett angiverisamhälle år 2012. 
  
Att därför tydligt yttra sig på detta sätt är inte att på allvar vilja lösa de problem som finns i 
Sverige. Det finns ingen föreslag lag ännu, utan bara en utredning, och utredningen ska 
lämna förslag på undantag för informationsplikt. Vi tycker att det är seriöst att vänta in den 
innan vi lämnar yttranden.” 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Det här är ett viktigt politikerinitiativ från Centerpartiet och Liberalerna. I Nacka, precis 
som i resten av Sverige, ska grundläggande demokratiska fri- och rättigheter gälla. Samtliga 
nackabor ska känna sig trygga i kontakten med Nacka kommuns anställda. Den angiverilag 
som regeringen och Sverigedemokraterna gått fram med hotar på en fundamental nivå just 
de rättigheterna och den tryggheten. Det skulle kunna innebära att till exempel en lärare blir 
skyldig att anmäla en elev vars familj misstänks vistas i Sverige utan tillstånd. Vi 
socialdemokrater känner en stark oro över de följder ett framtvingande av en sådan här 
lagstiftning skulle få. Lagen riskerar att skada förtroendet för våra offentliga verksamheter, 
inte minst på kommunal nivå. Socialdemokraterna anser därför att det är viktigt att Nacka 
kommun, precis som andra kommuner och regioner runt om i Sverige, tar tydlig ställning 
mot införandet av en angiverilag. Vi är glada över att en majoritet av partierna i 
kommunstyrelsens arbetsutskott vill ta tydlig ställning i frågan samtidigt som det är under 
all kritik att Moderaterna inte vill vara med på det.”  
Alena Jukic lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är positiva till Centerpartiet och Liberalerna politikerinitiativ. Att ange 
människor som redan är utsatta är inget personalen inom offentlig verksamhet borde 
tvingas till att göra. Det är ett förslag som inte hör hemma i det fria, öppna och 
demokratiska samhället.” 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet: 
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”Det är bra att det finns en bred uppslutning kring orimligheten att införa angiverilagar. 
Lärare ska undervisa och skapa förutsättningar för lärande, vård ska ges efter behov. Punkt 
slut. Miljöpartiet noterar dock att initiativet endast omfattar personal inom skola, vård och 
omsorg när fler professioner än så kan komma att omfattas av anmälnings- och 
informationsplikten, exempelvis bibliotekarier och fritidsledare.  Miljöpartiet ser det som 
självklart att ingen kommunanställd tvingas anmäla papperslösa. Vi tycker det är olyckligt 
att C och L inte vill att alla grupper ska omfattas, trots att rubriken på deras initiativ anger 
just detta, och ser ett behov av att gå längre och vara tydliga. Ett angiverisamhälle kan 
aldrig accepteras.” 
 

- - - - - 
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§  11 KFKS-2023-00948 

Politikerinitiativ - Skrivelse till regeringen från 
kommunstyrelsen med anledning av anmälnings-och 
informationsplikt  
 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande. 
 
Kommunstyrelsen beslutar att Nacka kommun skickar en skrivelse till regeringen för att 
tydliggöra kommunens ställningstagande emot en anmälnings- och informationsplikt för 
anställda inom skola, vård och omsorg. 

Sammanfattning av ärendet 
I politikerinitiativet föreslås att Nacka kommun skickar en skrivelse till regeringen för att 
tydliggöra kommunens ställningstagande emot en anmälnings- och informationsplikt för 
anställda inom offentlig sektor. 

Regeringen beslutade den 30 juni 2022 om kommittédirektiv avseende åtgärder för att 
stärka återvändandeverksamheten (dir. Ju 2022:91). Enligt direktivet ska en särskild 
utredare se över delar av regelverket kopplat till återvändande och föreslå åtgärder i syfte 
att stärka återvändandeverksamheten för den som har ett verkställbart beslut om avvisning 
eller utvisning. Utifrån ett tilläggsdirektiv (dir. Ju 2023:126) till utredningen ska utredaren 
nu även bland annat lämna förslag på ett utökat informationsutbyte mellan myndigheter i 
syfte att stärka arbetet med verkställighet och försvåra möjligheterna att leva i landet utan 
tillstånd. Utifrån tilläggsdirektivet förlängs utredningstiden vilket innebär att uppdraget nu 
ska redovisas senast den 30 september 2024.   

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse den 15 januari 2024 

Bilaga 1- Politikerinitiativet  

 

Yrkanden 
Gunilla Grudevall-Steen (L) yrkade, med instämmande av Emma Eide (C), Johanna Kvist 
(S), Mikael Carlsson (NL) att kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att kommunstyrelsen 
beslutar enligt förslagen i politikerinitiativet, med ändring att byta ut ”offentlig sektor” till 
”skola, vård och omsorg”, enligt följande: 
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” Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande. 
 
Kommunstyrelsen beslutar att Nacka kommun skickar en skrivelse till regeringen för att 
tydliggöra kommunens ställningstagande emot en anmälnings- och informationsplikt för 
anställda inom skola, vård och omsorg.”  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – förslaget från juridik- och 
kanslistaben och förslaget från Gunilla Grudevall-Steen (L). Ordföranden ställde förslagen 
mot varandra och fann att arbetsutskottet beslutat enligt förslaget från Gunilla Grudevall-
Steen (L).  

Protokollsanteckning 
Filip Wiljander lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”För oss är det viktigt att komma till rätta med det enorma skuggsamhälle som vuxit fram i 
Sverige, med 100 000 personer som är här olagligt och utan flyktingstatus. I politiken är det 
sällan svart eller vitt och vi tycker att det är viktigt att man som förtroendevald kan se 
bortom den överdrivna retoriken som vissa har. Tyvärr är synpunkter på innehållet i en 
utredning om informationsplikt som ännu ingen har sett ett exempel på när det inte sker. 
Det är inte seriöst och handlar tyvärr mer om att plocka politiska poänger än att faktiskt 
vilja lösa de stora problem som finns. I alla andra fall väntar man tills utredaren har 
presenterat sitt förslag, innan man lämnar synpunkter, och det bör man göra även i detta 
fall. 
  
Bakgrunden till ärendet är att riksdagen under förra mandatperioden uppdrog åt regeringen 
att tillsätta en utredning om att se över vilka skyldigheter svenska myndigheter ska ha att 
underrätta polisen om de upptäcker att en person befinner sig i landet olagligt. Bakom detta 
beslut stod S, C, M, KD, L, och SD. Bara MP och V var mot. Dåvarande S-regering tillsatte 
utredningen och den nya M-L-KD-regeringen gav samma utredning tilläggsdirektiv om att 
man bör pröva om att det också ska gälla skolpersonal och vårdpersonal, i så fall i vilka 
situationer, och samtidigt utreda om det ska finnas undantag. 
  
Frågan är mer komplex än vad somliga vill låta påskina. För det första finns det ett stort 
antal lagar i dag som innebär att man kan tvingas rapportera om utlänningar som befinner 
sig olovligen i landet, och som med en inskränkning inte kommer kunna tillämpas. Det är 
lagar som Lex Sarah, Lex Mariah, anmälningsskyldighet vid oro för barn, 
underrättelseskyldighet vid felaktiga utbetalningar från välfärdssystemen, folkbokföring, F-
skatt och arbetsförmedling, anmälningsplikt enligt vapenlagen och anmälningsplikt i 
smittskyddslagen. Många lagar som vi i Moderaterna tycker är bra att de finns och 
tillämpas. 
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För det andra, en stor del av svensk brottsbekämpning handlar om informationsutbyte 
myndigheter emellan. Vi förväntar oss att myndigheter pratar med varandra om kriminalitet 
de upptäcker, och då är det inte självklart att kommunens medarbetare i alla situationer ska 
undantas, medan andra myndigheter förväntas bidra. Arbetet med att bekämpa kriminalitet 
gör vi tillsammans. Det finns gott om exempel på människor som varit här olagligt, som 
varit i kontakt med kommunala myndigheter, och som sedan begått allvarlig brottslighet.  
  
För det tredje, det är svårt att ta påståendet om ett annalkande angiverisamhälle seriöst när 
denna informationsplikt fanns i Sverige fram till 2013. Till dess var bl.a. skolor och 
socialtjänst skyldiga att meddela polisen om de fick kännedom om att en utländsk person 
uppehöll sig i Sverige utan tillstånd.  Men det är nog få som skulle vilja påstå att Sverige var 
ett angiverisamhälle år 2012. 
  
Att därför tydligt yttra sig på detta sätt är inte att på allvar vilja lösa de problem som finns i 
Sverige. Det finns ingen föreslag lag ännu, utan bara en utredning, och utredningen ska 
lämna förslag på undantag för informationsplikt. Vi tycker att det är seriöst att vänta in den 
innan vi lämnar yttranden.” 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Det här är ett viktigt politikerinitiativ från Miljöpartiet som Socialdemokraterna stöttar, 
men vi valde att bifalla ändringsyrkandet då det hade möjlighet att gå igenom.  
I Nacka, precis som i resten av Sverige, ska grundläggande demokratiska fri- och rättigheter 
gälla. Samtliga nackabor ska känna sig trygga i kontakten med Nacka kommuns anställda. 
Den angiverilag som regeringen och Sverigedemokraterna gått fram med hotar på en 
fundamental nivå just de rättigheterna och den tryggheten. Det skulle kunna innebära att till 
exempel en lärare blir skyldig att anmäla en elev vars familj misstänks vistas i Sverige utan 
tillstånd. Vi socialdemokrater känner en stark oro över de följder ett framtvingande av en 
sådan här lagstiftning skulle få. Lagen riskerar att skada förtroendet för våra offentliga 
verksamheter, inte minst på kommunal nivå. Socialdemokraterna anser därför att det är 
viktigt att Nacka kommun, precis som andra kommuner och regioner runt om i Sverige, tar 
tydlig ställning mot införandet av en angiverilag. Vi är glada över att en majoritet av 
partierna i kommunstyrelsens arbetsutskott vill ta tydlig ställning i frågan samtidigt som det 
är under all kritik att Moderaterna inte vill vara med på det.” 
Alena Jukic lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är positiva till Miljöpartiets politikerinitiativ. Att ange människor som redan 
är utsatta är inget personalen inom offentlig verksamhet borde tvingas att göra. Det är ett 
förslag som inte hör hemma i det fria, öppna och demokratiska samhället.” 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet: 
”Det är bra att det finns en bred uppslutning kring orimligheten att införa angiverilagar. 
Lärare ska undervisa och skapa förutsättningar för lärande, vård ska ges efter behov. Punkt 
slut. Miljöpartiet ser det som självklart att ingen kommunanställd tvingas anmäla 
papperslösa, inte heller bibliotekarier eller fritidsledare. Vi tycker det är olyckligt att C och 
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L inte vill att alla grupper ska omfattas och att de yrkade på en ändring här. Vi ser i stället 
ett behov av att gå längre och vara tydliga. Ett angiverisamhälle kan aldrig accepteras.” 
 

- - - - - 
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§  12  

Övriga frågor 
Christer Lindberg, ekonomi- och finansdirektör, presenterar det första utfallet av 
årsbokslutet.  

- - - - - 
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